
گزارش
 قرار نیست همه آثار نهادها 
در جشنواره فیلم فجر باشد

رئیس ســازمان ســینمایی گفت: ۱۷ اثر از بنیاد 
ســینمایی فارابی آمــاده ارائه به هیــات انتخاب 
جشــنواره فیلم فجر اســت، شاید بخشــی از این 
فیلم ها به جشنواره برســد و بخشی نرسد؛ این به 
این معنا نیســت که هر نهادی هر تعداد اثر تولید 

می کند در جشنواره حضور خواهد داشت.
محمــد خزاعی در گفت وگو با ایرنا، درباره وضعیت 
فعلی فروش ســینمای ایران و استقبال مخاطبان 
عنوان کــرد: در حال حاضر در بیــن ۱۲ فیلم در 
حال اکــران، ۸ الی ۹ فیلم غیرکمدی اســت و از 
امروز چنــد فیلم دیگر نیز اضافه می شــود. اینکه 
مــردم از فیلم هــای غیرکمدی اســتقبال کنند و 
جلوی ســینماها برای یک فیلم دفاع مقدسی صف 
بکشند، آرزوی من است. وی ادامه داد: ما در دهه 
۶۰ این اســتقبال را داشتیم، باید به راهکار برسیم 
که مردم را چطور به ســینما مرتبــط و در درام، 
شــخصیت پردازی و انتخاب روایت کاری کنیم که 
مردم به سینما برگردند. این مساله ای است که باید 
با همت همه ما مانند سال های گذشته تکرار شود.

خزاعی افزود: با بررســی سال های سینما می بینیم 
که فیلم کمدی همیشه رکورد فروش را زده و این 
واقعیت وجود داشته؛ با اینکه فیلم های غیرکمدی 
هم مخاطب داشته اند. بسیاری از آثار دفاع مقدس، 
فروش خوبی داشــته اند؛ موقعیت مهدی و غریب 
نمونه های خوبی هســتند. وی اظهار داشــت: به 
شــرایط امروز نگاه نکنید. این فیلم ها در شرایطی 
اکران شــدند که مخاطب به خاطر کرونا و شرایط 
سیاســی با ســینما قهر کرده بود. اگر این فیلم ها 
در همان روزها اکران می شــدند، به نظرم استقبال 

بسیار خوبی از آن ها می شد.
رئیس سازمان سینمایی تاکید کرد: علیرغم برخی 
نقدهــا، من معتقدم نه صرفا فیلم های کمدی بلکه 
سینمای ایران در جذب مخاطب موفق بوده و رشد 
کرده است. ســایر فیلم ها هم از نظر تعداد بیننده 

وضعیت خوبی دارند.
خزاعی درباره حضور بنیاد ســینمایی فارابی با ۱۷ 
اثر در جشنواره فیلم فجر گفت: تولید فارابی تنوع 
موضوعی و ژانر بندی دارد و این گونه نیســت که 
فقط موضوعات دفاع مقدســی باشــد. امسال در 
تولیدات فارابی برای اولین بار قصه دینی و فیلمی 
دربــاره صنعت نفت تولید و همچنین درباره وقایع 

کربلا اثری ساخته شده است.
وی اضافه کرد: قرار نیســت تمام آثــار نهادها در 
جشــنواره فیلم فجر حضور داشته باشند. جشنواره 
فجر هیات انتخاب مستقل و مجزا دارد و فیلم ها را 
مســتقل از آنکه این برای کدام نهاد است، انتخاب 
می کند. این به این معنا نیســت که هر نهادی هر 
تعداد اثر تولید میکند در جشــنواره حضور خواهد 
داشت. رئیس سازمان سینمایی ۱۷ فیلم فارابی را 
از آثار آماده حضور در جشنواره دانست و گفت: این 
تعداد اثر، آماده برای ارائه به هیات انتخاب اســت؛ 
البته شاید بخشی از این فیلم ها به جشنواره نرسد 
ولی در حال تلاش هســتند که این تعداد فیلم به 
جشنواره برسد. تلاش فارابی برای کمک به تولید و 

چرخه سینما است.

برنامه باغ موزه دفاع مقدس برای تولید 
25 کتاب صوتی تا پایان سال

مســئول کتابخانه بــاغ موزه دفــاع مقدس گفت: 
در مجموع تــا الان ۷ عنوان کتــاب صوتی تولید 
کردیم و قصد داریم تا آخر ســال ۲۵ عنوان کتاب 
 از کتاب های انتشــارات ســرو را تبدیــل به کتاب 

صوتی کنیم.
مرجان خالقی مســئول کتابخانه بــاغ موزه دفاع 
مقدس در گفت وگو با تسنیم، از تبدیل کتاب های 
انتشارات باغ موزه دفاع مقدس به کتاب های صوتی 
خبــر داد و گفت: مــا کار  تولید کتاب صوتی را از 
ســال ۹۵  شــروع کردیم اما به دلایلی دچار وقفه 
شــد. اما مجددا از مرداد ماه تولید کتاب صوتی را 

از سر گرفتیم. 
وی افزود: در همین راســتا با مجموعه ایران صدا 
همکاری کردیم و چند جلد از کتاب های انتشارات 
را برای ایران صدا فرســتادیم تــا تبدیل به کتاب 
صوتــی شــوند. تــا الان دو تا از این کتــاب  ها با 
عنوان های »۵۷ روز« و »به قطار نرسیدم« توسط 
مجموعه ایران صدا کار تولید صوتی اش انجام شده 

و در برنامه ایران صدا قابل استفاده است.
خالقی در ادامه بیان داشت: در بخش بعدی تولید 
کتاب هــای صوتی از دو مجموعه که کار گویندگی 
را انجام  می دهند خواســتیم با ما همکاری کنند و 
در اســتودیویی که موزه در اختیارشــان قرار داده 
اســت تا الان ۵ عنوان کتــاب را تبدیل به کتاب 

صوتی کرده اند.
مســئول کتابخانه باغ موزه دفاع مقدس درباره این 
۵ عنوان کتاب صوتی اظهار داشت:  این کتاب های 
صوتــی از میان مجموعه کتاب های ما برای ســن 
نوجوان انتخاب شده اند و شامل عنوان های مسافر 
پاییز، غروب هوبر، تل مورک ســکوی پروزار حاج 

عبدالله، آقای نترس، علی سرهنگ هستند.
وی افــزود: همه ایــن کتاب ها تولید انتشــارات 
ســرو است و  ســعی کردیم کتاب هایی را انتخاب 
کنیم که جنبه داســتانی و روایی داشــته باشند و 
از مجموعــه کتاب هایمان برای نوجوان هســتند 
که درباره شهدای شــاخص  و به صورت داستانی 
نوشته شده اند. خالقی با بیان اینکه این کتاب های 
صوتــی بعد گرفتن مجــوز در برنامه های کتابراه و 
نوار منتشر خواهد شــد، اظهار داشت: در مجموع 
تــا الان ۷ عنوان کتاب صوتی تولید کردیم و قصد 
داریم تا آخر ســال ۲۵ عنــوان کتاب صوتی دیگر 

تولید داشته باشیم.

اخبـــار

تصویر حاتمی در ســینمای ایران را بســیاری با »مادر« و 
موســیقی ایرانی، رنگ های لاجوردی،  معماری قاجاری و 
حوض آب می شناسند، علی حاتمی کارگردان مؤلف و آغاز 

کننده شاعرانگی در سینمای ایران است.
به گزارش فارس، در حال ســاخت اثری برای تختی و کار 
بــر روی فیلمنامه پیامبر اعظم )ص( بود که ســرطان به 
ســراغش آمد، کار تختی نیمه تمــام ماند و بهروز افخمی 
آن را بــه پایان رســاند. او پیش از تختــی کمال الملک، 
مادر و دلشــدگان و هزار دســتان و... را ساخته بود. علی 
حاتمــی ۱۳۷۵ - ۱۳۲۳ کار هنری خــود را با تئاتر آغاز 
کرد و نمایشنامه های »ساتن«، »قصه حریر«، »ماهیگیر«، 
»حســن کچل«، »چهل گیس« و شهر »آفتاب و مهتاب« 
را برای تئاتر نوشــت. در اواخر دوره  متوســطه به اداره ی 
هنرهای دراماتیک رفت، کلاس های نمایشــنامه نویســی 
را گذرانــد و بعد از مدتی از دانشــکده هنرهای دراماتیک 
فارغ التحصیل شــد. کار هنری را از ســال اول تحصیل در 
دانشــگاه با نمایش دیــب آغاز کرد. از دیگــر نمایش های 
وی می توان به خاتون خورشــید بــاف، آدم و حوا و چهل 
گیس اشاره کرد. اولین تجربه ســینمایی حاتمی اما فیلم 
حسن کچل در ســال ۱۳۴۹ بود.  شخصیت های سینمای 
او در بســیاری از آثارش وجهی اسطوره ای و نمادین دارند 
و به تعبیر خودش همواره به ســراغ سنگ های بزرگ رفته 
است. چرا که »اگر می خواهیم پیشرفت کنیم و اندازه های 
ســینمایی مان را بزرگ تر کنیم باید دســت بــه کارهای 
بزرگ تــر بزنیم و باید کمی خطر کنیــم.« او همچنین در 
خصوص وجوه نمادین آثار خود گفته بود: گناه من نیســت 
کــه موضوعات مورد علاقه  من و فیلم های من از اندازه های 

معمول سینمای ایران بزرگ تر است. 

سعدی سینمای ایران
حاتمی در خصوص وجوه اســطوره ای شخصیت تختی نیز 
معتقد بود که »مطالعه و بررســی شــخصیت هایی چون 
غلامرضا تختی در آغاز کار آسان می نماید. چرا که پژوهش 
درمورد افراد سرشناس معاصر حداقل مدارک و مستندات 
زنده و تازه ای را در دسترس پژوهش گر می گذارد. اما شاید 
مورد تختی اســتثنایی و شگفت باشد. »جهان پهلوان« در 

ذهن و باور توده ها نشانه قهرمانی ها و پهلوانی ها بود.«
او با بهره گیری از قصه ها و باورهای عامیانه و کوچه بازاری 
ایرانی، سعی داشت با شناساندن فرهنگ و معماری ایرانی 
ـ اسلامی حرف تازه ای مبتنی بر فرهنگ بومی در سینمای 
ایران بزند. بســیاری حاتمی را بــه بهانه بهره بردن از زبان 
تصویر و خلق شــخصیت های شــاعرانه از فرهنگ بومی، 

سعدی سینمای ایران می دانند.
او در فیلم هایش به موضوعات مختلف تاریخی، اجتماعی، 

فرهنگی، و سیاســی با نگاه اسطوره  ای می پرداخت. تصویر 
حاتمی در ســینمای ایران را بسیاری با »مادر« و موسیقی 
ایرانــی، رنگ های لاجوردی،  معماری قاجاری و حوض آب 
می شناســند و همین باعث شده منتقدینش او را به خلق 
نماهای کارت پســتالی و طبیعت بی جان متهم کنند. آنها 
معتقدند حاتمی در ســینمایش به فرهنــگ جاری ایران 
نمی پردازد، بلکه نگاه حســرت باری به گذشــته فرهنگی 

ایران از خلال روایت دوران قاجاریه دارد.
هنگامــی که »مادر« روی پرده ســینما رفته بود، ســید 
مرتضی در یادداشــتی از منظر دلبستگی حاتمی به عهد 
قاجار، نگاه توریستی او به مقوله های فرهنگ ایرانی و پیوند 

نوستالژیک با ظواهر تاریخ را نقد کرده بود.
یادداشت سید مرتضی آوینی در حقیقت نقدی بر مواجهه 
کلی جریان روشــنفکری با فضای جامعه ایــران را نیز از 
رهگذر نقد فیلم مادر ابراز می کند. »روشــنفکران این دیار 
لااقل با ما مردم در عشق به ضریح و پنجره های فولاد، آجر 
قرمز و بهار خواب و حیاط و کاشــی های آبی و گلدان های 
ســفالی و یاس و اقاقیا و اطلســی و قرنفل و شمعدانی در 
باغچه های دور حوض های پاشویه دار و تخت های چوبی و 
قالی و گلیم شــریکند و فقط تفاوت ما با آنها در آنجاست 
که ما با این اشــیا و در این فضاهــا زندگی کرده ایم، جان 
خود را لعاب آبی کرده ایم و بر سفال ها زده ایم، روح خود را 
به پنجره های فولاد امامزاده ها دخیل بســته ایم، عشق های 
جوانیمان بوی گل یاس و شب بو می داده است و بعد خانه 
بختمان را با آجر قرمز ســاخته ایم و در حوض های پاشویه 

دار وضو گرفته ایم و بر سجاده هایی از گلیم نماز خوانده ایم، 
اما این آقایــان و خانم ها با همه این اشــیا و فضاها، مثل 

توریست های وارفته، پیوندی نوستالژیک داشته اند.«

حاتمی در امتداد فردوسی؟
غلام حیــدری یا همان عبــاس بهارلو محقــق، منتقد و 
پژوهشگر سینمای ایران از جمله افرادی است که ۲ کتاب 
را دربــاره مرحــوم حاتمی به چاپ رســاند. معرفی و نقد 
فیلم های حاتمی به وســیله دفتر پژوهش های فرهنگی در 
۱۳۷۵ خورشــیدی و علی حاتمی در نشر قصه در ۱۳۷۹ 

خورشیدی از این نویسنده به چاپ رسیده است.
کتاب حاتمی در امتداد فردوســی نوشته مهدی صادقی، 
سینمای علی حاتمی را از منظری متفاوت مورد واکاوی و 
بررسی قرار می دهد و ریشه های آثار او را در آثار فردوسی، 
شــاعر و حماســه ســرای پرآوازه ردیابی می کنــد. البته 
نویسنده صادقانه اشاره می کند که نگارش این کتاب نه به 
واسطه دلبستگی اش به شعر است، نه از علاقه اش به سینما 
ناشی می شود، بلکه او با این کار فقط در پی یافتن پاسخ به 

برخی سوالات و ابهامات تاریخی بوده است.
نویسنده مهمترین شــباهت حاتمی و فردوسی را در نوع 
مواجهه آنها با تاریخ می داند. او معتقد اســت هر دوی آنها، 
شخصیت های آثارشان را روی محور تاریخ امتداد می دهند 
تا ماندنی و مثال زدنی شوند. بن مایه روایت و داستان های 
فردوســی و حاتمی متکی به تاریخ اســت و آنها مدام در 
آثارشان به شخصیت ها، مکان ها و رویدادهای واقعی ارجاع 

می دهند اما پیگیری این نشــانه ها، هیچ برآیند درســت و 
واقعــی به مخاطــب نمی دهد و اگر او بــه قصد تطبیق با 

واقعیت سراغ این آثار برود، سرخورده خواهد شد.

آن معلم بی استاد
تاکنون چنــد اثر مکتوب و تصویری مســتند در رابطه با 
زندگی علی حاتمی ســاخته شــده اســت. »آن معلم بی 
استاد« از سید وحید حسینی، مستند علی حاتمی از الهام 
قره خانــی و ۲ کتاب از عباس بهارلو در ســال های ۷۵ و 
۷۹ به چاپ رســیده است. همچنین مستند »آن معلم بی 
استاد« به کارگردانی سید وحید حسینی و محدثه گلچین 
عارفی در واقع گرامیداشت علی حاتمی کارگردان و مؤلف 
ســینمای ایران به روایت هنرمندان بزرگی اســت که با او 
همکاری داشــته اند و در آن به ویژگی هــای آثار حاتمی 
از جنبه های مختلف نظیر متن، موســیقی، گریم، صحنه 

آرایی، دوبله، بازیگری و... اشاره کرده اند.
ســید وحید حســینی تهیه کننده و کارگــردان آن معلم 
بی اســتاد درباره این مســتند گفت: این اثــر به یاد علی 
حاتمی ساخته شــده و نام فیلم از عنوان مقاله ای از بهرام 

بیضایی در وصف حاتمی گرفته شده است.
این مســتند ساز با اشــاره به این که در ۱۳۹۲ خورشیدی به 
پیشنهاد بنیاد ســینمایی فارابی مشغول ساخت کلیپ هایی 
برای بزرگداشت پنج بازیگر سریال هزاردستان و گرامیداشت 
علی حاتمی شــده اند، توضیح داده که »به این بهانه به سراغ 
هنرمندانی رفتیم که با علی حاتمی همکاری کرده بودند. بعد از 
آن، این کار را گسترش دادیم و تصمیم گرفتیم فیلم جامع تری 
به یاد علی حاتمی تهیه کنیم. این پروســه تا زمستان ۱۳۹۴ 
خورشیدی طول کشید و بعد از تکمیل شدن مصاحبه ها و تهیه 
آرشــیو تدوین آغاز شد و در پاییز ۱۳۹۵ خورشیدی همزمان 
با بیستمین سالگرد درگذشت علی حاتمی بود، آماده پخش 
شــد.« همچنین قسمت اول از سه گانه مستند علی حاتمی 
بــه کارگردانی و تهیه کنندگی الهــام قره  خانی و مهرتاش 
مهدوی که تولید آن در ۱۳۷۸ خورشیدی آغاز و در ۱۳۸۳ 
خورشیدی پایان یافت، یکی دیگر از آثار مستندی است که 
درباره زندگی هنری و فعالیت های مرحوم حاتمی در اوایل 

دهه ۹۰ خورشیدی به نمایش درآمد.
در این مســتند که بخشــی از فیلمبرداری آن در ۱۳۸۳ 
خورشــیدی انجام شد و اجرای آن را  اکبر عالمی بر عهده 
داشــت، هنرمندانی چون جمشید مشــایخی، محمدعلی 
کشاورز، مرتضی احمدی، ژاله علو، مرتضی ممیز، جمشید 
لایق، ســروش خلیلــی، فخری خوروش، بیژن محتشــم، 
داریوش اســدزاده، جــلال الدین معیریــان، اصغربیچاره، 
بیژن بیرنگ، مجید میرفخرایی و احمد بخشــی به تحلیل 

شخصیت هنری علی حاتمی می پردازند.
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به مناسبت سالروز درگذشت حاتمی 

دلبستگی شاعرانه به تاریخ ایران از قاب سینما

مراســم پاسداشت ناصر ممدوح دوبلور، مدیر دوبلاژ و بازیگر ایرانی و رونمایی از 
مســتند »سرانجام رعفت«، پرتره پیشکســوت هنر دوبله شادروان رعفت هاشم 
پورشــامگاه دوشــنبه )۱۳ آذر ماه( با حضور اهالی دوبله و دوســتداران هنر در 

فرهنگسرای ارسباران برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شــبکه مستند، در این مراسم ناصر ممدوح با انتقاد از 
شرایط دوبله گفت: از زمانی که کرونا آمد، کار ما دچار فراز و نشیب های زیادی 
شــد و متاسفانه همه چیز را به هم ریخت. اکنون، فیلم هایی که دوبله می شود، 

تک گوینده است. این موضوع ضعف به شمار می رود.
وی افزود: ســال های قبل اگر از من می پرســیدند که می خواهی چه کاره ای 
شــوی؟ پاســخ می دادم: دوبلور. اما اگر اکنون چنین ســوالی را از من بپرسند، 
متاسفانه این پاســخ را نمی دهم. البته جوان های علاقه مند زیادی هستند که 
در این حوزه فعالیت می کنند، اما در دســت تعدادی از واسطه ها استثمار شده 
انــد. پلتفرم های نمایش آنلاین، فیلم های خود را به تعدادی از واســطه ها می 
دهند تا دوبله کنند این موضوع باعث تاســف اســت. ممدوح گفت: باید اعتراف 
کنم که به شدت تحت تاثیر محبت های شما قرار گرفتم و برای همه شما آرزوی 

موفقیت و خوشبختی دارم.
در ادامه ناهید امیریان پیشکســوت هنردوبله درباره ناصر ممدوح گفت: جایگاه 
اســتاد آنقدر برای من بالاست که ایشان را به عنوان یک پدر، یک همراه و یک 

رفیق می دانم و از ایشان می آموزم و درس یاد می گیرم.
در بخش دیگری از این مراسم مدیر تولید شبکه مستند در وصف هنرمند دوبله 
گفت: امروز وقتی درباره اســتاد ممدوح و کار ایشان فکر می کردم به یاد جمله 
ای از او افتادم که ۵-۶ ســال پیش در یک جمعی بیان کردند. ایشــان آن زمان 
می گفتند که من کارم را دوســت دارم، مردم را دوست دارم و کار برای مردم را 
هم دوست دارم. به ذهنم رسید که چرا یک نفر بعد از ۶۰ سال فعالیت در عرصه 

دوبله، می گوید من کارم را دوست دارم؟ چند درصد از ما که در مشاغل مختلف 
هستیم، از کارمان راضی هستیم؟ 

ابوالقاســم ناصری ادامه داد: برای پاسخ به این سوال به یاد سخنانی از خودشان 
افتادم که در این مســتند بیان شده است. او تعریف می کند که چگونه وارد این 
عرصه شده است؛ فیلمنامه ای که داشتند، آشنایی ایشان با آقای کاملی و تستی 

که پیش او می دهد باعث می شود که وارد این عرصه شود. 
او گفت: وقتی کسی می گوید من از کارم راضی هستم، یعنی دو تاثیر دارد؛ اول 
اینکه در آن شغل رشد پیدا می کند و دوم آنکه آرامش روحی و روانی در زندگی 
اش حکمفرما خواهد بود. این دو موضوع بسیار مهم است. به نظرم استاد ممدوح 
این فرصت را داشــت تا کاری که دوست دارد را انجام دهد و در برابر این نسیم 
زیبا مقاومت نکرد و خودش را در مسیر آن قرار داد و از این فرصت استفاده کرد. 
آقای ممدوح حتما ویژگی هایی دارد که باعث شــده او در کارش موفق شود. به 

نظرم این ویژگی ها داشتن تواضع، اخلاق و مردم دوستی بوده است. 
در این برنامه عباس مطمئن زاده نیز گفت: گرمی و طنین خاصی که در صدای 
آقای ممدوح وجود دارد باعث می شــود که ایشــان را متفــاوت از بقیه بدانیم. 
ممدوح در کارهایش درک بســیار خوبی از نقــش دارد و آنچنان فضای نقش را 

خوب درک می کند که بتواند آن شخصیت را برای شنونده باورپذیر کند. 
این پژوهشگر و صداپیشه افزود: عمده کارهایی که از ایشان به یاد دارم، مجموعه 

های تلویزیونی است که دوبله کرده است. ظرافت صدای ایشان باعث می شد که 
شــخصیت ها بسیار بهتر در ذهن ما جای بگیرند و ماندگار شوند. خاطرم هست 
ایشــان یک نقش منفی را دوبله می کرد که بسیار سخت بود اما به خوبی آن را 
انجام داد و وقتی صدای شــخصیت را شــنیدم، منفی بودن آن را واقعا احساس 
کردم. همه اینها نشــان دهنده خلاقیتی است که آقای ممدوح در کارهایش به 
خرج می داده اســت. ابوالفضل توکلی درباره ساخت مستند »مرد لبخند« گفت: 
ســال ۱۳۹۶ این افتخار را داشــتیم که برای فیلم »مــرد لبخند« خدمت آقای 
ممدوح باشــیم. آن زمان نشد هماهنگی کنیم تا مراســمی برای رونمایی فیلم 
برگزار شــود، شبکه هم می خواســت فیلم را پخش کند. در نهایت، مراسمی در 
خود شــبکه مستند برگزار و فیلم رونمایی شــد. در ادامه می خواستیم مراسم 
بزرگتــری را بگیریم که مصادف با دوران کرونا شــد. اکنون بهترین فرصت بود 
که از یک عمر زحمات ایشــان قدردانی کنیم. وی ادامه داد: باید از ایشان تشکر 
کنم که هر زمان که می خواســتم فیلمی درباره هنرمندان دوبله بسازم با کمال 
میل پذیرفتند و جلوی دوربین من آمدند، همیشه هم می گفتند که این عزیزان 

همکاران من هستند و باید کمک کنم تا هنرشان بیان شود.
او درباره نامگذاری مســتند خــود گفت: وقتی برای فیلم هــا می خواهم نامی 
انتخاب کنم، چالشــی بین خودشان و کارشــان را برمیگزینم اما تنها فیلمی که 
تنها براساس کاراکتر خود شخصیت انتخاب شد، همین فیلم است. آقای ممدوح، 
مردی اســت که همیشه لبخند دارد و به همین دلیل این نام را برگزیدم. لبخند 

آقای ممدوح پیوند خورده با قلب اوست و از مهربانی او برمی آید. 
در پایان این مراســم با اهدای تندیس شبکه مستند و لوح تقدیر از بیش از نیم 
قرن فعالیت هنری ناصر ممدوح قدردانی و مســتند »سرانجام رعفت« رونمایی 
شد. تولید جدید شبکه مســتند به تهیه کنندگی و کارگردانی ابوالفضل توکلی 

روایتی از سال ها فعالیت هنری زنده یاد رعفت هاشم پور است.

ناصر ممدوح در مراسم پاسداشتش:

 امروز اگر از من بپرسند می خواهی 
دوبلور شوی می گویم نه!

یکی از کشــتی گیرانی که روحیه جنگاوری و پهلوانی او 
را به ســوریه کشــاند »مصطفی صدرزاده« نام دارد. این 
کشتی گیر با نام جهادی »سیدابراهیم« گردان عمار لشکر 
فاطمیون را فرماندهی می کرد. وی در سال ۹۴ همزمان 

با تاسوعای حسینی در حلب سوریه به شهادت رسید.
به گزارش ایسنا، کشتی گرفتن از زمان های بسیار قدیم، 
در میان ملل مختلف رواج داشــته. به ویژه در سرزمین 
ایران پیشــینه ای بســیار زیاد دارد. پهلوانان باســتان 
ایران، برای زورآزمایی کشتی می گرفته اند. در شاهنامه 
فردوسی راجع به کشتی، که شبیه کشتی گرفتن امروز 
بوده بســیار یاد شــده؛ از جمله داستان کشتی رستم و 
ســهراب است و از شــرح آن معلوم می شود کشتی در 

دوره های باستان شایان اهمیت فراوان بوده است.
از این رو در ورزشــخانه ها - کــه پیدایش آنها به منظور 
مبارزه و جنگ بوده - به کشــتی گرفتن اهمیت بسیار 
می دادند و این سنت تا به امروز حفظ شده است. کمال 
ورزش باســتانی، همیشــه مترادف با »کشــتی« بوده 
اســت و تمام قهرمانان ورزش باستانی، شهرت پهلوانی 
خــود را از کشــتی دریافته اند. یکی از کشــتی گیرانی 
که روحیه جنگاوری و پهلوانی او را به ســوریه کشــاند 
»مصطفــی صــدرزاده« نام دارد. این کشــتی گیر با نام 
جهادی »سیدابراهیم«،  گردان عمار لشکر فاطمیون را 
فرماندهی می کرد. وی در سال ۹۴ همزمان با تاسوعای 

حسینی در حلب سوریه به شهادت رسید.

به وقت جهانی شدن شهید صدرزاده
اولیــن دوره شــاهنامه خوانی در مــوزه ســینما بــا 
درس گفتارهایی درباره داســتان بیــژن و منیژه برگزار 

می شود.
به گزارش روابط عمومی موزه ســینما، ادبیات داستانی 
ما همــواره از بهترین منابع در اقتباس و ســاخت آثار 
ســینمایی به شمار می رود؛ موزه سینمای ایران در نظر 
دارد اولیــن دوره شــاهنامه خوانی را با هدف آشــنایی 
هرچه بیشــتر ســینماگران و علاقه مندان به هنر هفتم 
برگزار کند. این دوره ۱۰ جلســه ای شــامل داســتان 
»بیــژن و منیژه« اســت که به کوشــش دانشــجویان 
 ابوالفضل خطیبی، شاهنامه شناس و موزه سینما برگزار 

خواهد شد. 

نخستین جلســه این دوره روز یکشنبه ۱۹ آذر ساعت 
۱۳:۳۰ با ســخنرانی فریبا شــکوهی عضو هیت علمی 
فرهنگســتان زبان و ادب فارســی در ستایش فردوسی 

سخنرانی همراه خواهد بود. 
همچنین پروانــه اســماعیل زاده و کاوس ندایی درباره 
ویژگی های مختلف داســتان »بیــژن و منیژه« از منظر 
روایــت و تصویرگری صحبــت خواهند کــرد. در این 
برنامه همچنین اجرای هنری شاهنامه توسط کیخسرو 
دهقانی انجام خواهد شــد. دوره  درس گفتارهای »بیژن 
و منیژه« ویژه اعضای باشــگاه مخاطبان موزه ســینما 
 بوده و علاقه مندان می توانند برای ثبت نام به این لینک 

مراجعه کنند.

برگزاری »دوره  شاهنامه خوانی« در موزه سینما

»کت  چرمی« و »کاپیتان« مسافر چنای هند شدند
بیســت  و یکمین دوره جشــنواره بین المللی »چنای« هند، میزبان دو فیلم ایرانی »کت  

چرمی« و »کاپیتان« خواهد بود.
به گــزارش روابط  عمومی بنیاد ســینمایی فارابی، دو فیلم ســینمایی »کت چرمی« و 
»کاپیتان« به ترتیب به کارگردانی حســین میرزامحمــدی و محمد حمزه ای در بخش 
رقابتی فیلم های بلند سینمای جهان بیست  و یکمین جشنواره بین المللی »چنای« هند 

به نمایش در می آیند.
هر دو فیلم »کاپیتان« به تهیه کنندگی سید صابر امامی و »کت چرمی« به تهیه کنندگی 

کامران حجازی از تولیدات بنیاد سینمایی فارابی به شمار می روند.
این نخستین حضور »کت چرمی« و چهارمین حضور »کاپیتان« در جشنواره های جهانی 

شمرده می شود.
بیست و یکمین جشــنواره بین المللی »چنای« هند از چهاردهم تا بیست ویکم دسامبر 

برابر با بیست  و سوم تا سی ام آذرماه برگزار می شود.


